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Ellen Hondelink

Van: Griffie Zevenaar
Aan: Griffie Zevenaar
Onderwerp: FW: Naamgeving HAL12 (4 maart 2020)
Bijlagen: HAL12.docx

Van:  
Verzonden: vrijdag 28 februari 2020 11:05 
Aan: Griffie Zevenaar 
Onderwerp: Fwd: Naamgeving HAL12 (4 maart 2020) 
 

Goedemorgen, 

Bijgaande brief heb ik aan de Zevenaarse gemeenteraadsleden gestuurd. 
Ik verzoek u deze brief ook door te sturen aan de Commissieleden, het College van Burgemeester en Wethouders en de 
inhoudelijk betrokken ambtenaren/adviseurs van het College, en tevens toe te voegen aan de ingekomen stukken voor 
de raadsvergadering van woensdag 4 maart a.s., waarvoor mijn dank. 

Met vriendelijke groet, 

 
 
-------- Doorgestuurd bericht --------  
Onderwerp: Naamgeving HAL12 (4 maart 2020) 

Datum: Thu, 27 Feb 2020 17:37:17 +0100 
Van: 
Aan: p.putman@raad.zevenaar.nl, h.staring@raad.zevenaar.nl, t.boekhorst@raad.zevenaar.nl, 

d.riswick-keultjes@raad.zevenaar.nl, r.vanessen@raad.zevenaar.nl, a.ok@raad.zevenaar.nl, 
a.ilhan@raad.zevenaar.nl, t.albers@raad.zevenaar.nl, j.ducroix@raad.zevenaar.nl, 
e.buil@raad.zevenaar.nl, j.denooij@raad.zevenaar.nl, w.voetdijk-tenhave@raad.zevenaar.nl, 
w.vandinther@raad.zevenaar.nl, f.jansen@raad.zevenaar.nl, m.kleinherenbrink@raad.zevenaar.nl, 
h.visser@raad.zevenaar.nl, f.evers@raad.zevenaar.nl, n.niebuur-sluiter@raad.zevenaar.nl, 
m.lap@raad.zevenaar.nl, m.jansen@raad.zevenaar.nl, r.teunissen@raad.zevenaar.nl, 
p.vos@raad.zevenaar.nl, l.vandervelden@raad.zevenaar.nl, e.vanderschaft@raad.zevenaar.nl, 
p.pollmann@raad.zevenaar.nl, h.meijer@raad.zevenaar.nl, b.kagei@raad.zevenaar.nl 

CC: griffie@zevenaar.nl 

 

Geacht raadslid, 

Naar aanleiding van de Raadsvergadering van woensdag 4 maart a.s. betreffende punt 6: Naamgeving HAL12 
wil ik graag het volgende onder uw aandacht brengen. 

  

Toen ik vorig jaar hoorde dat er een groep oud-werknemers de naam Turmac op de gevel van het nieuwe 
cultuurcentrum wilde hebben, was ik verrast. 
Er werd een petitie opgestart die door ruim 600 mensen werd ondertekend. De Zevenaarse politiek vindt dat dit 
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burgerinitiatief gehoord en zelfs beloond moet worden. Vanwege die 1,4% van de Zevenaarse bevolking die de 
petitie steunt. Nu de soap rond de naamgeving van HAL12 bijna tot een einde komt, wil ik mijn mening die ik 
al vaak opgeschreven heb maar nooit verstuurd, toch naar voren brengen.  Omdat ik merk dat zelfs de partijen 
die ik steeds afwisselend mijn stem heb gegund, neigen naar steun voor dit onzalige plan. 

Toen ik de vergaderingen over dit onderwerp bekeek, was ik verbaasd. 
Het ging hier over de emoties die leven bij de oud-werknemers omdat de naam van hun werkgever dreigt te 
verdwijnen, zelfs gewist uit het collectieve geheugen! Er werd amper gesproken over de emoties van patiënten, 
artsen en nabestaanden van hart-, COPD- en (long-)kankerpatiënten. Het woord kanker werd angstvallig 
vermeden, wellicht uit respect voor de ex-werknemers. Volgens de PvdA wordt de naam niet met de tabak 
verbonden maar aan een sociale werkgever met hart voor cultuur. Maar de patiënten  associëren de naam met 
een verslavend en dodelijk product. En dat zijn er heel veel: in Nederland sterven jaarlijks 20.000 mensen 
(bron: RIVM) als gevolg van roken en 20 tot 30 procent van alle kanker wordt veroorzaakt door roken! Voor 
hen is de naam van een sigarettenfabrikant, hoe sociaal ook, toch altijd verbonden aan die vreselijke ziekte en 
verslaving. 

Bij de laatste vergadering van de commissie Middelen ging het ook heel veel over de procedure rond de 
naamgeving en wederom over de gevoelens van de Turmaccers die aan het lijntje werden gehouden. De heer 
xxx (initiatiefgroep BAT) kreeg van voorzitter (en medestander) Albers ruim de dubbele spreektijd om het hele 
proces nog eens uit de doeken te doen en een pleidooi te houden voor historisch besef en om met beide benen 
op de grond te blijven.  
Ik ben verbijsterd. 
Nederland heeft zijn ontwikkeling, welvaart en rijkdom voor een groot deel te danken aan de VOC, de handel 
en de scheepvaart; helden kregen een standbeeld. We werden ons er echter van bewust dat dit leunde op 
onderdrukking, kaapvaart en slavernij en de helden van weleer verdwijnen van hun voetstuk of krijgen er tekst 
en uitleg bij in een museum. Voortschrijdend inzicht. De sigarettenfabriek heeft in Zevenaar ontwikkeling en 
welvaart gebracht. De werkgever gaf veel geld uit aan zijn werknemers, culturele voorzieningen en kunst. En 
aan misleidende reclame vol gezonde, stralende mensen in de spannende wereld van Peter Stuyvesant. Ook nu 
werden we ons (al láng voor de jaren 80-90 waar dhr xxx over spreekt!) bewust van de gevaren en de 
schadelijkheid van roken voor de gezondheid, van het gesjoemel met onderzoeksresultaten en van de 
toevoeging van verslavende rotzooi. En ondanks jarenlange tegenwerking van de industrie (die beschikt over 
veel geld, onbeperkte reclamebudgetten, de beste advocaten en lobbyisten) is reclame nu verboden, de 
verpakking versoberd en wordt uitstalling steeds verder beperkt. Desondanks denkt Zevenaar er serieus over 
om de sigarettenfabrikant te eren. Want het cultuurhistorisch belang weegt zwaarder dan de pragmatische 
manier waarop B&W voor de naam HAL12 heeft gekozen, aldus de PvdA. 

Dat cultuurhistorisch belang van de sigarettenfabriek wordt ongetwijfeld in het Liemers Museum goed voor het 
voetlicht gebracht. Het Podium voor Samenwerking echter moet een naam krijgen die voor alle burgers van de 
gemeente acceptabel is. HAL12 is zo’n naam en is ook al ingeburgerd. Of smijt er nog een hoop geld tegenaan 
en noem het De Cultuurfabriek, ook prima. Maar ga het alsjeblieft niet verbinden aan een discutabel product. 
Want als het voortschrijdend inzicht ook ons gemeentehuis heeft bereikt, moet alles weer herzien worden. En ik 
hoop dat SociaalZevenaar zijn motie indient om de naam Peter Stuyvesantzaal zo snel mogelijk te schrappen 
om dezelfde redenen, en dat die brede steun mag krijgen. 

  

Met vriendelijke groet, 
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PS Als de sigarettenfabrikant tóch geëerd wordt met zijn naam in de openbare ruimte, is er zeker ook wel geld 
beschikbaar voor een bezinningsmonument op het voorplein: 20.000 doden per jaar!  
 

Naam en contactgegevens zijn op te vragen bij de griffie  

 



Geacht raadslid, 

Naar aanleiding van de Raadsvergadering van woensdag 4 maart a.s. betreffende punt 6: 

Naamgeving HAL12 wil ik graag het volgende onder uw aandacht brengen. 

 

Toen ik vorig jaar hoorde dat er een groep oud‐werknemers de naam Turmac op de gevel van het 

nieuwe cultuurcentrum wilde hebben, was ik verrast. 

Er werd een petitie opgestart die door ruim 600 mensen werd ondertekend. De Zevenaarse politiek 

vindt dat dit burgerinitiatief gehoord en zelfs beloond moet worden. Vanwege die 1,4% van de 

Zevenaarse bevolking die de petitie steunt. Nu de soap rond de naamgeving van HAL12 bijna tot een 

einde komt, wil ik mijn mening die ik al vaak opgeschreven heb maar nooit verstuurd, toch naar 

voren brengen.  Omdat ik merk dat zelfs de partijen die ik steeds afwisselend mijn stem heb gegund, 

neigen naar steun voor dit onzalige plan. 

Toen ik de vergaderingen over dit onderwerp bekeek, was ik verbaasd. 

Het ging hier over de emoties die leven bij de oud‐werknemers omdat de naam van hun werkgever 

dreigt te verdwijnen, zelfs gewist uit het collectieve geheugen! Er werd amper gesproken over de 

emoties van patiënten, artsen en nabestaanden van hart‐, COPD‐ en (long‐)kankerpatiënten. Het 

woord kanker werd angstvallig vermeden, wellicht uit respect voor de ex‐werknemers. Volgens de 

PvdA wordt de naam niet met de tabak verbonden maar aan een sociale werkgever met hart voor 

cultuur. Maar de patiënten  associëren de naam met een verslavend en dodelijk product. En dat zijn 

er heel veel: in Nederland sterven jaarlijks 20.000 mensen (bron: RIVM) als gevolg van roken en 20 

tot 30 procent van alle kanker wordt veroorzaakt door roken! Voor hen is de naam van een 

sigarettenfabrikant, hoe sociaal ook, toch altijd verbonden aan die vreselijke ziekte en verslaving. 

Bij de laatste vergadering van de commissie Middelen ging het ook heel veel over de procedure rond 

de naamgeving en wederom over de gevoelens van de Turmaccers die aan het lijntje werden 

gehouden. De heer xxx  (initiatiefgroep BAT) kreeg van voorzitter (en medestander) Albers ruim de 

dubbele spreektijd om het hele proces nog eens uit de doeken te doen en een pleidooi te houden 

voor historisch besef en om met beide benen op de grond te blijven.  

Ik ben verbijsterd. 

Nederland heeft zijn ontwikkeling, welvaart en rijkdom voor een groot deel te danken aan de VOC, 

de handel en de scheepvaart; helden kregen een standbeeld. We werden ons er echter van bewust 

dat dit leunde op onderdrukking, kaapvaart en slavernij en de helden van weleer verdwijnen van hun 

voetstuk of krijgen er tekst en uitleg bij in een museum. Voortschrijdend inzicht. De sigarettenfabriek 

heeft in Zevenaar ontwikkeling en welvaart gebracht. De werkgever gaf veel geld uit aan zijn 

werknemers, culturele voorzieningen en kunst. En aan misleidende reclame vol gezonde, stralende 

mensen in de spannende wereld van Peter Stuyvesant. Ook nu werden we ons (al láng voor de jaren 

80‐90 waar dhr xxx  over spreekt!) bewust van de gevaren en de schadelijkheid van roken voor de 

gezondheid, van het gesjoemel met onderzoeksresultaten en van de toevoeging van verslavende 

rotzooi. En ondanks jarenlange tegenwerking van de industrie (die beschikt over veel geld, 

onbeperkte reclamebudgetten, de beste advocaten en lobbyisten) is reclame nu verboden, de 

verpakking versoberd en wordt uitstalling steeds verder beperkt. Desondanks denkt Zevenaar er 

serieus over om de sigarettenfabrikant te eren. Want het cultuurhistorisch belang weegt zwaarder 

dan de pragmatische manier waarop B&W voor de naam HAL12 heeft gekozen, aldus de PvdA. 



Dat cultuurhistorisch belang van de sigarettenfabriek wordt ongetwijfeld in het Liemers Museum 

goed voor het voetlicht gebracht. Het Podium voor Samenwerking echter moet een naam krijgen die 

voor alle burgers van de gemeente acceptabel is. HAL12 is zo’n naam en is ook al ingeburgerd. Of 

smijt er nog een hoop geld tegenaan en noem het De Cultuurfabriek, ook prima. Maar ga het 

alsjeblieft niet verbinden aan een discutabel product. Want als het voortschrijdend inzicht ook ons 

gemeentehuis heeft bereikt, moet alles weer herzien worden. En ik hoop dat SociaalZevenaar zijn 

motie indient om de naam Peter Stuyvesantzaal zo snel mogelijk te schrappen om dezelfde redenen, 

en dat die brede steun mag krijgen. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

 

PS Als de sigarettenfabrikant tóch geëerd wordt met zijn naam in de openbare ruimte, is er zeker ook 

wel geld beschikbaar voor een bezinningsmonument op het voorplein: 20.000 doden per jaar!  

 

Naam en contactgegevens zijn op te vragen bij de griffie 
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